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Fiind pus - graţie capacităţilor lu i  de 
influentare şi prefacere a conşti i nţe
lor - în poziţia de pion al propagandei 
comuniste, Teatrul a trebuie să fie ţinut 
în permanenţă sub o privire atentă, 
critică din punctul de vedere al moralei 
proletcultiste. Astfel se şi explică apa
riţia unor articole în presa anilor '50, pre
cum cel din .Contemporanul" intitulat 
Schimbarea la faţă a unor spectacole, 

cu adresă directă la anumite montări 
scenice. 
Se considera, însă, de către forurile 
diriguitoare-dirijiste, că simpla apariţie 
a articolului nu era suficientă şi urmau 
dezbateri cu .împricinaţii", cum este cea 
de faţă, la care participă marii noştri 
actori şi regizori ai Teatrului Naţional din 
Bucu reşti (Sică Alexandrescu, A l .  
Şahighian, Alexandru Giugaru, Niky 
Atanasiu ,  Radu Beligan, Ion Talianu 
ş.a.) , moralizaţi fără jenă de culturnici 
şi de clasa muncitoare. 
După ce s-au dezbătut cu interpreţii de 
la O noapte furtunoasă faptele i n 
criminate, a fost lărgit cercul discuţiei şi 
publicistul Horia Liman a făcut o pre
zentare a luărilor de poziţie anterioare. 
Spicuim din ele spre aducere aminte a 
celor ce-au traversat şedinţe simi lare şi 
pentru a oferi celor tineri dimensiunea 
ultragiilor suferite de oameni de artă. 
Anul de graţie: 1 950. 
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Conferinţa de la Sala Sf. Sava 
Discuţii în jurul articolului 
Schimbarea la faţă a unor 
spectacole 
apărut în "Contemporanul" 

Conferinţa se deschide la ora 9,40. 
Prezidiu! este format din tov. Horia 
Liman, Alexandru Şahighian, Chiril 
Economu, I rina Răchiţeanu, Maria 
Voluntaru, Florica Şelmaru, Mar
gareta Bărbuţă, Moni Ghelerter. 
Tov. Horia Liman :  Tovarăşi ,  în 
numele colectivului redacţional al 
revistei .Contemporanul" ,  vă mul
ţumesc că aţi venit aci într-un nu
măr atât de mare. Noi am convocat 
această discuţie cu dumneavoastră 
pentru a lămuri o seamă de probleme 
ridicate de calitatea spectacolelor 
noastre de teatru. [ . . .  ] 
La originea iniţiativei noastre se află 
articolul apărut în revista .Contem
poranul", acum câteva săptămâni ,  
intitulat Schimbarea la faţă a unor 
spectacole, articol scris de tovarăşa 
Margareta Bărbuţă d i n  redacţia 
noastră. Acest articol a fost studiat 
de masa oamenilor de teatru şi a dat 
loc la discuţi i ,  uneori aprinse, de mai 
mu lte ori pri ncipiale, care ne-au 
determinat să luăm contact cu parte 
din dumneavoastră. Noi am avut o 
primă discuţie cu un număr mai redus 
de tovarăşi din teatru - respectiv cu 
colectivul de la O noapte furtunoasă. 
[ . . . ] Această primă întâlnire a noastră 
cu dumneavoastră a avut deficienţe 

serioase, prin aceea că nu a fost 
bine organizată, ci a avut un ca
racter oarecum improvizat, s-a des
făşurat pe un spaţiu de timp foarte 
limitat. [ . . . ] Mi-aş permite să arăt pe 
scurt, care au fost problemele ridicate 
de uni i  dintre tovarăşii care erau 
atunci de faţă. 
Tov. Sică Alexand rescu l uând 
cuvântul cel dintâi, a arătat că: actorii 
care degradează unele spectacole 
s u nt v icti me  tocmai a l e  acelor 
caracteristici care au făcut d in e i  mari 
actori ai scenei noastre, şi anume 
umorul şi fantezia. [ . . .  ] 
Tov. Alex. G i ugaru s-a referit  
îndeosebi la acea parte din articol 
care îl viza pe domnia sa personal . 
În articol era vorba de o exagerare a 
tovarăşulu i  Giugaru în momentul 
când, în O noapte furtunoasă, tre
buie să-şi încheie centironul. Domnia 
sa a arătat că centironu l  nu s-a 
încheiat de la început - nu din vina 
domniei sale, ci fiindcă era un defect 
al cataramei . Constatând însă că 
acest detaliu .merge la public", a per
severat şi s-a concentrat asupra 
centironului şi în următoarele spec
tacole, introducând astfel în scenă un 
moment care iniţial nu exista. 
Tov. Niky Atanasiu a început prin a 
spune  că artico l u l  pub l i cat de  
"Contem poran u l "  este u n u l  d i n  
articolele pe  care le  detestă ; ba, 
domnia sa a spus că însuşi titlul îi 
displace: Schimbarea la faţă a unor 
spectacole - şi a arătat de  ce detestă 



un astfel de articol, spunând că nu 
toate critici le sunt juste. [ . . .  ] Domnia 
sa a ridicat apoi problema repetiţi ilor 
arătând că unele spectacole nu au 
suficiente repetiţi i ,  astfel încât se 
ajunge în ultimul moment la impro
vizaţii în seara premierei . Tovarăşul 
Niky Atanasiu a vorbit de slăbiciu
nile comisiei de producţie, care nu 
anal izează în mod şti i nţific spec
tacolele. Domnia sa s-a referit şi la 
contradicţi i le dintre cronicarii dra
matici, unii susţinând un punct de 
vedere, alţii alt punct de vedere -
arătând că aceasta nu ajută pe actori, 
ci dimpotrivă îi dezorientează. Tova
răşul Niky Atanasiu a subliniat nece
sitatea creşterii şi a criticii dramatice, 
nu numai a actorului şi a spectaco
lu lu i .  În încheire, tov. Niky Atanasiu ,  
revenind asupra problemei ridicate la 
început, anume aceea că noi ne-am 
referit mai mult la actorii de comedie 
în general, a spus că s-ar putea crede 
de către unii tovarăşi din teatru că 
râsu l  este i nterzis în  republ ica 
noastră populară, că dacă noi ne-am 
fi ocupat nu numai de comedii , ci şi 
de dramă, desigur că nu s-ar fi dat 
loc la asemenea interpretare. Noi nu 
vom comenta această afirmaţie, ci 
vom lăsa în seama dumneavoastră 
să apreciaţi în ce măsură este ea 
justă sau nu. [ . . .  ] 
Tov. Radu Beligan era de părere 
să nu se mai ceară actoru lu i  .o 
mecanizare a interpretări i" . Actorul ,  
spunea tovarăşul Beligan "creează în 
timpul spectacolului anumite gesturi 
rămase epocala care completează 
textul şi intenţiile autorului"; acestea 
sunt rezultatul acestei contribuţii 
actoriceşti. Actorul "e dominat de 
fantezia lui", ceea ce-l poate duce la 

denaturarea unui spectacol. Tovarăşul 
Beligan nu a avut o apreciere critică 
asupra acestei probleme, ci a căutat 
să explice care sunt cauzele care 
stau la baza fenomenului acesta al 
degradării spectacolelor. [ . . .  ] 
Tov. Ditteli :  Pe marginea articolului 
Schimbarea la faţă a unor spectacole, 
eu, ca muncitor, vreau să-mi arăt 
punctul meu de vedere. Noi ştim 
că în repub l i ca noastră, d u pă 
transformări le care au avut loc şi 
după atâtea victo r i i  a le  c lasei  

muncitoare, no i  ne-am schimbat 
drumul. Tovarăşii vârstnici ar trebui, 
mai ales ei, să înţeleagă acest lucru 
că acel eu din  individ trebuie să 
dispară în folosul maselor. În doi ani 
de activitate, am avut ocazia să văd 
că acel eu care tinde să îngreuneze 
individul şi să-I izoleze se menţine. 
Acea sudură între muncitori şi ac
tori nu s-a format încă. Munca în 
colectiv se duce numai superficial. 
M ajoritatea actor i lor, cu toată 
capacitatea lor intelectuală - nu ştiu 
dacă din comoditate sau din alte 
motive - nu vor să-şi însuşească 
acele învăţături , acea morală a 
proletariatului, marxist-leninistă, fără 
de care într-o piesă cu subiect 
revoluţionar nu se poate scoate în 
evidenţă l u pta de c lasă.  Dacă 
tovarăşul reprezintă un erou pe care 
n-au avut putinţa să-I cunoască din 
trăirea lor personală nu vor putea să 
dea acelui personaj, culoarea reală. 
Muncitorii din fabrici care vin să ne 
viziteze vin să-şi însuşească toate 
ideile noastre, toate sacrifici i le pe 
care le-au adus generaţii le premer
gătoare şi ei sunt mai ridicaţi decât 
noi . Tovarăşii de la .Apaca" au făcut 
şi ei personal critica unui spectacol. 
l-am întrebat chiar eu personal ce 
părere au şi mi-au răspuns: .Nu este 
realist". [ . . . ] 
Nu este realism-socialist în artă, cum 
în numim noi . 
Vreau să ne luăm un angajament, nu 
eu ca muncitor, ci dumneavoastră să 
renunţaţi la acea comoditate, pentru 
prezent şi viitor. Să vă însuşiţi ştiinţ 
marxist-leninistă, să dispară comple 
acel individualism, altfel nu pute 
merge spre progres. Atâta am avu 
de spus. 


